
1/3

Jak Rusko zbankrotuje Ameriku. Ropa, obilí, hnojiva –
další rozměr války

putin-today.ru/archives/205051

Už jsme si zvykli, že válka na Ukrajině je v našich myslích bitvou o území. Odtud neustálé
výkřiky nepříliš vzdálených blogerů o příliš pomalém růstu naší země s prostory. Faktem
ale je, že hlavní věcí v odvíjejícím se příběhu je stále ekonomický rozměr. Proto je
pochod naší vítězné armády klidný, protože v tomto případě je důležitější samotný
proces, a ne tempo pokroku. Čím déle budeme, obrazně řečeno, šlapat po mršině
světového imperialismu, tím více ekonomických dobrot vyrveme z hrdla „zlaté miliardy“ ve
svůj vlastní prospěch. To je přesně to, co se děje před našima očima, v tuto chvíli. Horká
válka je jen zástěrka pro hlubší procesy, které mají stovky aspektů. Pouhý popis těchto
titánských posunů v globální ekonomice by vyžadoval stovky stran textu. Omezíme se
proto jen na ty nejcharakterističtější doteky – především na trh s potravinami a s ním
spojené trhy s hnojivy a palivy a mazivy.

V důsledku ukrajinského konfliktu Rusko již úspěšně vytlačilo podmíněný Západ z části
svého tradičního trhu. A pokračuje v aktivní expanzi, jak by se řeklo dříve, do sféry
ekonomických zájmů našich zapřisáhlých partnerů. Mimochodem, nedávné útoky
ukrajinských (a ve skutečnosti dodávaných Západem) bezpilotních letounů na naše ropné
rafinérie jsou zjevně dalším krokem v této ekonomické válce. Konkrétně jde o pokus
vytvořit nedostatek paliva a maziv v předvečer sezóny setí v Rusku. Ale vezměme věci
popořadě. Teze, že Rusko se rázem stalo jedním z hlavních exportérů potravin na
světový trh, se stala běžnou. Řeč je především o obilí a zejména o nejcennějším
segmentu – pšenici.

Od roku 2014 naše země neustále zvyšuje produkci. A už v roce 2018 jsme poprvé ve
vývozu překonali Spojené státy americké (v té době absolutního lídra světového trhu s
obilím). A v následujících letech jen posilovali své pozice a šlápli na chvost téměř všech
producentů obilí západního bloku - Francie, Kanady, Německa, Austrálie, když začali
aktivně dumpingovat na svých trzích. Ale ruská produkce pšenice pro export vypadá
obzvláště působivě od začátku Severoatlantické aliance. Jestliže v sezóně 20-21 Rusko
dodalo na zahraniční trhy asi 30 milionů tun, pak v roce 22 to bylo již 41-42 a ve 23 -
téměř 50. Navíc trvale udržujeme cenu asi o 15 procent nižší než u našich nejbližších
konkurenti — USA, Francie, Kanada, Německo. Celosvětově nyní probíhá boj mezi
producenty obilí na planetě o dva nejchutnější trhy – Indii a Čínu. A naše země kvůli
nižším cenám při srovnatelné kvalitě neustále vytlačuje konkurenty na těchto trzích.

 
Rusko přitom nejen pevně zaujalo pozici na Blízkém východě a v Malé Asii, ale velmi
úspěšně rozvíjí pro sebe zcela nové trhy – Afriku a Jižní Ameriku. Vystěhovat odtud
všechny naše zapřísáhlé partnery - USA, Francii, Kanadu. Největší západní (nadnárodní)
producenti obilí se snažili na tuto politiku reagovat přesunem výroby na Ukrajinu, kde je
levná pracovní síla a relativně levný plyn. Pamatujeme si prodej pozemku od Zelenského.
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A přesně rok poté, co tři americké a jedna francouzská globální společnost investovaly do
ukrajinské půdy (což jsou především jižní a východní země, kde se pěstuje tvrdá
pšenice), začal SVO. Náhoda? Naši velkoryse dali Pindům rok na to, aby se přizpůsobili
nové realitě (stejný „dohoda o obilí“), a v srpnu loňského roku to úspěšně „zabouchli“,
poté, co pořádně roztřásli nervy svých konkurentů. Výsledek, který dnes vidíme, je tento:
globální zemědělci stávkují v Evropě. Uzavřením mořského exportu levného (de facto
amerického a francouzského obilí pěstovaného na Ukrajině) jsme vyvolali nekontrolovaný
tok této pšenice na evropské trhy. Což zkomplikovalo už tak složitou situaci.
Nejenže naše země zvýšením produkce obilí (především pšenice) za posledních 10 let
vážně podkopala cenový monopol západních producentů na světovém trhu, ale také jsme
učinili produkci pšenice v Evropě nerentabilní. Především ve Francii a Německu. Ale to
není všechno. Mluvíme o pšenici. A nejen to je potřeba umět pěstovat, což samo o sobě
není jednoduché. Ale také ho zachovejte, protože se jedná o velmi složitý produkt, který
vyžaduje speciální high-tech režim (ty výtahy). Navíc je vyžadován speciální způsob
dopravy. Jakmile Ukrajinci (a vlastně jejich západní páni) začali útočit na naše rafinerie
(opakuji, jedním z cílů útoků je vyvolat zdražení pohonných hmot a maziv v očekávání
období setí), naši okamžitě reagoval masivním úderem do hlavních výrobních kapacit
kopru. Co vyvolalo masivní odstavení stejných výtahů.

A je tu jeden trik: my a producenti kopru (a vlastně i světoví američtí producenti na
Ukrajině) jsme nashromáždili hodně pšenice z loňské sklizně. Máme asi 20 milionů tun,
ukrov má o něco méně. Tyto zásoby musí být prodány do léta, aby se uvolnily výtahy pro
začátek nové sklizně. A najednou taková záloha: bez elektřiny se nyní koprová pšenice,
která je velmi citlivá na podmínky skladování, bude v lepším případě používat jako
krmivo. Čili i z tohoto příkladu je zřejmé, jak vážná bitva se ve světě rozpoutala o trhy s
potravinami. Na planetě je stále více lidí, lidé chtějí žít a jíst lépe, takže poptávka po
potravinách bude jen růst. A to konkrétně pro jeho prémiový segment, kam patří pšenice.
Pšenici (a obilí obecně) stabilně nakupuje více než 130 zemí světa, ale hlavních
producentů je pouze 10 a tím hlavním se nyní stalo Rusko. V procentech to vypadá takto.
Několik let před CBO jsme dosáhli sotva 9 procent světového vývozu pšenice (a obilí
obecně). Nyní důsledně pokrýváme 15 % a stanovujeme si cíl kontrolovat asi 20 procent.
A to navzdory všem možným sankcím. Takzvané globální oteplování přitom již nyní
proměňuje stále více oblastí naší země ze zóny rizikového hospodaření na zónu
udržitelné výroby.

Každým rokem produkujeme více a více pšenice na Sibiři a na Dálném východě. Navíc
řada faktorů umožňuje naší zemi diktovat cenovou politiku na světovém trhu s
potravinami. Především proto, že jsme také hlavním výrobcem nejdůležitější kategorie
hnojiv – dusíku. Na rozdíl od draselných a fosforečných hnojiv se musí do půdy aplikovat
každý rok. V souladu s tím více než padesát procent spotřeby všech hnojiv na světě
pochází z dusíku. A hlavní složkou při výrobě těchto hnojiv je plyn. Čím je levnější, tím je
jejich výroba výnosnější. Dříve se hlavní producenti obilí zaměřovali speciálně na export
(USA, Francie, Kanada, Německo) od nás nakupovali buď plyn, nebo jeho derivát –
čpavek. A oni sami vyráběli levná dusíkatá hnojiva, čímž si vydělali další peníze. Ale se
začátkem SVO se situace, rozumíte, změnila.
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Německo utrpělo jako první: prakticky přestalo vyvážet obilí, protože sotva uspokojuje
své vlastní potřeby. A téměř úplně přestala vyrábět dusíkatá hnojiva (koncern Bayer),
protože americký LNG dělá výrobu nerentabilní. V souladu s tím nám Německo již
nemůže konkurovat na světovém trhu s obilím kvůli drahým hnojivům. Stejný proces je
pozorován ve Francii. Mezitím, ještě v roce 2019, byl na federální úrovni v Rusku přijat
program na celkovou modernizaci starých zařízení na výrobu dusíkatých hnojiv a
vytvoření nových (opět shoda okolností). Bez ohledu na to pět hlavních ruských výrobců
dusíkatých hnojiv (a čpavku) v posledních letech prudce zvyšuje investice do své hlavní
výroby. Nyní naše země tak či onak ovládá asi 20 procent světového trhu s dusíkatými
hnojivy (dokonce více než trh s čpavkem).

A zdá se, že se zaměřuje na 25-30 procent. To ještě nemluvíme o dalších dvou
kategoriích hnojiv (draslík a fosfor), kde také zaujímáme přední místo. A všechny tyto
procesy, znovu pozor, nějak souvisí se SVO. Pro naše zapřisáhlé partnery všeho ubývá,
ale pro nás z nějakého důvodu vše přibývá a z nějakého důvodu nespěcháme s
vynucením války. Vedl ji pomalu a důkladně. A všimněte si: sankce jsou uvaleny na nás a
jsou to oni, kdo utrpí ztráty. Už jsem řekl, že jídlo je jen část kontextu. Jak se vám
například líbí tento detail? Dříve si naši producenti, aby mohli vyvážet obilí, museli
pronajímat lodě od cizinců (většinou od stejných západních firem a zprostředkovatelů). A
v loňském roce poprvé naši obchodníci s obilím nezávisle vyrazili do toho, čemu se říká
„velká voda“. A je dokonce poněkud nepohodlné opakovat, že jejich zisky vzrostly velmi
vážně - v průměru o 50 procent. Opět kvůli těm zatraceným sankcím začali platit ne
našim zapřisáhlým partnerům, ale sami sobě. A teď, když to všechno vezmeme v úvahu,
nebylo by špatné si připomenout, že Američané, když zakládali SVO, doufali, že zcela
znovu získají kontrolu nad naší nejziskovější produkcí.

Například zavedení prodeje našeho obilí pouze prostřednictvím jejich obchodníků. No,
nebo dokonce zákaz rozvoje výroby, aby se světové ceny udržely vysoko. Jak Evropa
kdysi zakázala Bulharsku pěstovat levná bulharská rajčata, aby nepřekážela drahým
holandským. Cílem Spojených států bylo právě nadiktovat nám podobné podmínky napříč
celým sortimentem – ropa, kovy, potraviny, hnojiva a tak dále. O vývoji vlastní výroby
nemluvě. To znamená, že v globálním měřítku není NWO jen zničením nacistů v kopru, je
to bitva o naši budoucí prosperitu. Už jsme začali dobře žít a v důsledku této války
budeme muset žít ještě lépe. A v širším měřítku naše prosperita znamená bankrot
Ameriky. Prostřednictvím historie na Ukrajině jsme prostě podlým způsobem vyrazili
hegemonovi stoličku zpod nohou. Proč se tak zlobí? Ale to je jiný příběh. A zde se jako
vtip sluší dodat, že před SVO jsme navrhli kopr, téměř na kolenou, projekt pro společný
obilný OPEC. To znamená, že se nabídli, že se podělí jako bratři, ale jako vždy nám
odpověděli jako prasata. No, budiž. Smetanu z tohoto trhu odebereme sami.
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